
نــوآوری  ســرای  بزرگتریــن   فنــاوری-  گــروه 
صنایــع خلاق کشــور بــا حضور ســورنا ســتاری 
معــاون علمی و فنــاوری رئیس جمهــور، علی 
وحــدت رئیــس صندوق نــوآوری وشــکوفایی و 
محمدمهــدی طهرانچی رئیس دانشــگاه آزاد 
اسلامی روز دوشنبه )16 اسفندماه( افتتاح شد.

اهمیت توسعه صنایع خلاق �
ســورنا ســتاری با ابراز خرســندی از به نتیجه 
رســیدن ســرای نــوآوری صنایع خــلاق در مرکز 
پایتخت، گفت: توســعه هیچ مقوله ای به اندازه 
فرهنگ و محصولات صنایع خلاق مهم نیست.

معــاون علمی و فنــاوری رئیــس جمهور با 
ابــراز رضایــت از حرکت هــای جدیــد دانشــگاه 
آزاد اســلامی در حوزه نــوآوری وصنایع خلاق، 
افــزود: اینکــه دانشــگاه آزاد اســلامی تصمیــم 
می گیرد بخش عمده ای از درآمدهای خود را از 
محل توسعه شــرکت های دانش بنیان و خلاق 
ایده هــای نوآورانــه و بهــادادن بــه زمینه هــای 
فناورانه به دست بیاورد، جای خوشحالی دارد. 
این حرکت به این معنی است که این دانشگاه 

نمی خواهد تنها وابسته به شهریه باشد.
ســتاری بــا اعلام اینکــه حرکتی که از ســوی 
دانشــگاه آزاد اســلامی آغــاز شــده و در حــال 
توســعه اســت، گفــت: توســعه دانش بنیــان و 
توســعه زمینه هــای فناورانــه در دانشــگاه های 
دولتــی نیــز در حــال رخ دادن اســت و اینکــه 
می خواهند در مســیری قــرار بگیرند که درآمد 
خــود را از محل هایــی دیگــر بــه دســت آورند، 

قابل تحسین است.
معــاون علمــی و فنــاوری رئیس جمهــور با 
اعلام اینکه افتتاح این ساختمان، اتفاق خوبی 
بــرای توســعه صنایــع خلاق اســت، افــزود: در 
حــال حاضــر خانه هــای نــوآوری به بخشــی از 
زیســت بوم تهران تبدیل شــده که روزبــه روز در 
حــال گســترش اســت. هم اکنــون بیــش از ۶۰۰ 
شــرکت دانش بنیــان تنهــا در ناحیــه نــوآوری 
شــریف شــکل گرفته و حــدود 7۰ خانه خلاق و 

نوآوری در سراســر کشور وجود دارد که هر کدام 
از آنها در مسیر توسعه قرار دارند.

ســتاری با اشــاره به اینکه یک سرای نوآوری 
دیگــر نیــز بــزودی با هزینــه بخــش خصوصی 
افتتاح می شود، گفت: محوریت ما در معاونت 
علمــی و فنــاوری، توســعه بخــش خصوصی و 

کمک به ساختار شرکت ها است.
اختصاص ۳۰ درصد به صنایع خلاق �

ســتاری همچنیــن در حاشــیه ایــن مراســم 
درباره میزان تخصیــص بودجه 1۴۰1 معاونت 
علمــی به صنایع خلاق نیز گفت: طرح جهش 
تولیــد دانــش بنیان کــه از یکســال پیــش برای 
حمایــت از شــرکت های دانش بنیــان و صنایع 
خلاق در مجلس تصویب شده  در حال حاضر 
در شــورای نگهبان اســت که امیدواریم تا پایان 
سال در شورای نگهبان نیز تأیید و مصوب شود.
وی بــا بیــان اینکه مجلــس بــرای این طرح 
بودجه پیش بینی کرده است، گفت: امید است 
قانون جهش تولید دانش بنیان زودتر تصویب 
شــود کــه به دنبــال آن اتفاقــات خوبــی در ایــن 
حوزه رخ خواهد داد. از بودجه پیش بینی شــده 
حداقــل ۳۰ درصد به صنایع خلاق اختصاص 

داده خواهد شد.
بــه گفتــه ســتاری در طــرح جهــش تولیــد 
دانش بنیــان تــلاش شــده بــا اعتباربخشــی به 
فعالیت هــای دانش بنیــان از طریــق ضمانــت 
ریسک فناوری، تسهیل فعالیت های این حوزه 
و تشــویق بخش خصوصی به تحقیق و توسعه 
از طریــق اعطای اعتبار مالیاتی به آنها، تحولی 

در امر تولید دانش بنیان ایجاد شود.
ســتاری دربــاره نقــش معاونــت علمــی در 
توســعه کیفــی پارک هــای علــم و فنــاوری نیــز 
گفــت: وزارتخانه هــای متعددی ماننــد علوم، 
تحقیقــات و فناوری و وزارت بهداشــت، درمان 
و آمــوزش پزشــکی در زمینــه پارک هــای علــم 
و فنــاوری فعالیــت دارنــد. علاوه بــر ارگان های 
دولتــی، بخــش خصوصی نیز  بــه این موضوع 

ورود کرده است.
وی افزود: با توجه به زیرساخت های موجود 
تلاش می کنیم تا زمینه ســاز توسعه پارک های 
علــم و فنــاوری چــه به صــورت کیفــی و چــه 
به صورت کمی باشیم. به طور قطع با این نگاه 

می توانیم زمینه ساز اتفاقات خوب باشیم.
پرداخــت ۲۰۰ میلیــارد تومان تســهیلات به  �

صنایع خلاق
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی نیز در این 
مراســم گفت: این صندوق تاکنون ۲۰۰ میلیارد 
تومــان تســهیلات قرض الحســنه برای اســتقرار 
صنایــع خــلاق در خانه هــای خــلاق و ســراهای 

نوآوری صنایع خلاق پرداخت کرده است.
و  علمــی  معاونــت  افــزود:  وحــدت  علــی 
فنــاوری ریاســت جمهــوری و مرکــز شــرکت ها 
و مؤسســات دانــش بنیان ســال گذشــته برخی 
از شــرکت های خــلاق را به عنــوان دانش بنیان 

معرفی کردند.
وی بــا بیــان اینکــه شــرکت های خــلاق در 

گذشــته به عنوان هزینه دیده می شــدند، گفت:  
صندوق نوآوری و شکوفایی تاکنون ۲۰۰ میلیارد 
تومــان بــرای اســتقرار ایــن شــرکت ها در قالب 

تسهیلات هزینه کرده است.
وحدت افزود: درآمد شــرکت های خلاق در 
دنیا ۲ هزار و 7۰۰ میلیارد دلار است. در کشور ما 
نیز باید به چنین درآمدی توجه شود. در ۲سال 
گذشــته ظرفیــت بزرگی در شــرکت های خلاق 

ایجاد شده است.
وی ادامه داد: معاونت علمی شاخص هایی 
برای دانش بنیان شــدن شــتاب دهنده ها دارد. 
برخی از شــتاب دهنده ها دانش بنیان شــده اند. 
در ایــن خصــوص آمادگــی داریــم از خانه های 
خــلاق در صورت دانــش بنیان شــدن حمایت 
کنیم. همچنین آمادگی داریم برای بخش هایی 
از جمله حوزه علوم شناختی و فناوری اطلاعات 
که در این سرا فعال می شود، خط اعتباری ویژه 

در نظر بگیریم.
برنامه 5ساله توسعه �

محمدمهــدی طهرانچــی رئیس دانشــگاه 
آزاد اســلامی از افتتــاح و بهره برداری از ســرای 
نــوآوری صنایع خلاق به عنــوان اتفاقی مبارک 
نام برد و گفت: این ساختمان سال ها به عنوان 
نماد آموزش هنر در کشــور بوده است و بزرگان 
بســیاری را تحویل جامعه فرهنــگ و هنر داده 

است.
اینکــه دانشــگاه آزاد  اعــلام  بــا  طهرانچــی 
به عنوان بزرگ ترین بخش خصوصی در حوزه 
آموزش و پرورش به تغییر رویکرد نیاز داشت، 
افــزود: در این راســتا ادبیات جدید خلق شــد و 
مفهوم ســرای نوآوری را در دستور کار خود قرار 
داد از ایــن رو این حرکــت در چهارچوب برنامه 
5ساله توســعه قرار دارد و ســبب می شود تا ما 
در عرصه زیست بوم فناوری به عنوان کنش گر، 

فعال باشیم.
رئیــس دانشــگاه آزاد اســلامی بــا تشــکر از 
فنــاوری در  و  حمایت هــای معاونــت علمــی 
مســیر افتتــاح و بهره بــرداری از ســرای نوآوری 
صنایع خلاق گفت: این حرکت جدید دانشگاه 
آزاد اســلامی با حمایت های معاونت علمی و 

فناوری ریاست جمهوری به بار نشسته است.
 گفتنی اســت سرای نوآوری صنایع خلاق با 
مساحت 15 هزار متر و بخش های تفکیک شده 
و کاربــردی، پذیرای فعالان زیســت بوم صنایع 
خلاق و فرهنگی کشــور اســت.  ســرای نــوآوری 
صنایع خلاق به همت دانشــگاه آزاد اســلامی، 
شــتاب دهنده عطار و حمایت معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری و صندوق نوآوری و 
شکوفایی با هزینه ای بالغ بر ۴۸ میلیارد تومان 
برای فعالیت اســتارتاپ ها، شــتاب دهنده ها و 
شرکت های خلاق حوزه فرهنگ و هنر فعالیت 
خــود را آغاز کرد. در حال حاضر دانشــکده هنر 
و معمــاری دانشــگاه آزاد اســلامی در مجتمع 
منطقــه  در  اســلامی  آزاد  دانشــگاه  ولایــت 
سوهانک مستقر است و ساختمان آن به سرای 

نوآوری صنایع خلاق اختصاص یافته است.
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بزرگترین سرای نوآوری در صنایع خلاق کشور افتتاح شد
با حضور معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری

دستور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات برای تأمین ظرفیت جدید به منظور 
جبــران ۴۰۰گیــگ ظرفیت از دســت رفته در پی بحران اوکرایــن در کمتر از دو 

روز تحقق پیدا کرد.
به گزارش »ایران«، در پی صدور دستور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
بــرای تأمیــن ظرفیــت جدیــد بــرای جبــران ظرفیــت از دســت رفتــه در پــی 
بحــران اوکرایــن، حمید فتاحی، معــاون وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
و مدیرعامــل شــرکت ارتباطات زیرســاخت اعلام کرد کــه ۴۰۰ گیگ ظرفیت 
جدید به پهنای باند کشور اضافه و ظرفیت از دست رفته، جبران شده است.

بــه گفتــه فتاحی، این ظرفیت جدیــد جهت جبران پهنای باند قطع شــده در 
پی بحران اوکراین ایجاد شده 
پایــدار  ارتبــاط  تســت  اســت؛ 
انجــام شــد و در حــال حاضــر 
نیز قابل اســتفاده است. پیش 
از ایــن، عیســی زارع پــور وزیــر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
در  کاربــری خــود  در حســاب 
نوشــته  شــبکه های اجتماعی 
بود: یکی از مســیرهای تأمین 

اینترنــت بین الملــل که از اوکراین عبور می کند قطع شــده و بخشــی از پهنای 
باند بین الملل کاهش یافته که در ســاعت پیک ممکن است منجر به اختلال 
شــود. ایــن مســأله را از زمــان آغاز بحــران اوکرایــن پیش بینی کــرده بودیم و 
به دلیــل زمان بر بــودن تأمین ظرفیت جدیــد، همان موقع بــه همکارانم در 
شرکت ارتباطات زیرساخت گفتم که برای ظرفیت جایگزین اقدام کنند و این 

موضوع به سرعت در حال انجام است.

رئیس مرکز طرح های کلان ملی خبر داد

اختصاص اعتبار به طرح کلان »شتابگر ملی«
رئیــس مرکز طرح های کلان ملی فنــاوری معاونت علمی و فناوری گفت: 
۵ زیــر پروژه طرح کلان شــتابگر ملی به میزان 1۰۰ میلیارد تومان از ســوی 

معاونت علمی حمایت خواهد شد.
به گزارش مهر، محمدحســین بهشــتی گفت: پروژه شــتابگر ملی جزو 

طرح هایی است که معاونت علمی و فناوری از آن حمایت کرده است.
وی با تأکید بر اینکه این، پروژه سنگینی است و به حدود ۵هزار میلیارد 
تومان بودجه نیاز دارد، گفت: تأمین این بودجه از سوی دولت امکان پذیر 
نیست.سرپرست معاونت نوآوری و تجاری سازی فناوری معاونت علمی 
و فنــاوری تأکیــد کرد: رئیس جمهور تأمین بودجه این طرح را به ســازمان 
برنامــه و بودجــه ارجــاع داده اســت کــه ســالانه ۵۰۰میلیارد تومــان پروژه 
صــرف پــروژه کند؛ اگر این بودجه تأمین شــود، پروژه طی ۸ ســال به پایان 

می رسد.
رئیــس مرکز طرح هــای کلان ملی فناوری معاونت علمــی و فناوری با 
اشاره به حمایت های معاونت علمی و فناوری از طرح شتابگر ملی گفت: 
معاونت علمی و فناوری نیمه دوم امســال شــروع به پرداخت بخشــی از 
هزینه هــای پــروژه کــرده اســت. وی ادامــه داد: میــزان حمایــت معاونت 
علمــی و فنــاوری 1۰۰میلیارد تومــان در قالب ۵طرح و زیر پروژه اســت که 
تاکنــون ۲۰درصــد )۲۰ میلیارد تومان( آن را در نیمه دوم امســال به عنوان 
پیش پرداخت به پروژه شــتابگر ملی اختصاص داده اســت. بهشتی تأکید 
کــرد: البته این۵زیرپروژه شــتابگر ملی به میزان 1۸۰میلیارد تومان اســت 
که 1۰۰میلیارد تومان آن را معاونت علمی و فناوری برعهده گرفته است.
رئیس مرکز طرح های کلان ملی فناوری معاونت علمی و فناوری با بیان 
اینکه البته این طرح ردیف بودجه دارد، ادامه داد: پیش بینی شده طی دوسال 
1۰۰میلیارد تومان از سوی معاونت علمی به این ۵ زیر پروژه اختصاص یابد.
»طــرح شــتابگر ملــی« به عنــوان یکــی از بزرگ ترین طرح هــای علمی 
کشــور در مجموعــه ای بــه نام »چشــمه نور« در شــمال شــهر قزویــن اجرا 
می شــود. شتابگر ملی به عنوان یک آزمایشگاه بزرگ علمی با تمرکز روی 
پرتوهای ســیکلوترون )پرتوهای نوری بســیار درخشنده( راه را برای اجرای 
تحقیقات رشــته های مختلف هموار می سازد.حوزه های مختلف پزشکی، 
فیزیــک، شــیمی، الکترونیــک، کشــاورزی، داروســازی، صنعــت و غیره در 

طرح شتابگر ملی توسعه می یابند.

سامسونگ، هدف یک حمله سایبری
سامســونگ الکترونیکــس اعــلام کرد هــدف یک حمله ســایبری قــرار گرفته 
کــه درز اطلاعــات داخلی این شــرکت از جملــه کد منبع فعالیــت تلفن های 

هوشمند گلکسی را به دنبال داشته است.
 $LAPSUS به گزارش ایسنا، این بیانیه پس از ادعای آخر هفته گروه هک
مبنی بر سرقت اطلاعات از شبکه های شرکت انویدیا و دسترسی به اطلاعات 
سامســونگ منتشــر شــد. این شرکت 
کره ای هکرهایی را که به سیستم های 
ایــن شــرکت نفــوذ کردنــد شناســایی 
نکــرده ولــی یــادآور شــده اســت کــه 
اقداماتــی بــرای جلوگیــری از رخنــه 
شــخصی  اطلاعــات  و  شــده  انجــام 

مشتریان لو نرفته است.
طبــق  کــرد  اعــلام  سامســونگ 
تحلیــل اولیــه مــا، ایــن رخنه شــامل 
برخی از کدهای منبع مربوط به فعالیت دســتگاه های گلکسی بوده است اما 
شامل اطلاعات شخصی مشتریان یا کارمندان مان نمی شود. در حال حاضر 
انتظار نداریم این رویداد روی کســب و کار ما یا مشتریان مان تأثیر بگذارد. ما 
اقداماتــی را برای جلوگیری از وقوع چنین وقایعی انجام داده ایم و همچنین 
بــه مشــتریانمان بــدون اختــلال خدمات رســانی می کنیم. براســاس گزارش 
بلومبرگ، این هکرها، 19۰گیگابایت فایل تورنت را اواخر روز جمعه در کانال 
تلگرام خود منتشر کرده و مدعی شدند حاوی کد منبع محرمانه سامسونگ 

است که سیستم های امنیتی دستگاه این شرکت را به خطر می اندازد.

شناسایی آسیب پذیری خطرناک »لینوکس«
یــک محقــق امنیــت ســایبری از شناســایی آســیب پذیری خطرناکــی در 
سیســتم عامل لینوکس خبر داد که به مهاجمان امکان می دهد داده های 

فایل های خاصی را دستکاری کنند.
به گــزارش مهر، این آســیب پذیری باعث می شــود مهاجمــان بتوانند 
داده هــای موجــود در فایل هــای خواندنــی را به صورت دلخواه دســتکاری 
و بازنویســی کننــد. ایــن آســیب پذیری ابتــدا در آوریل ۲۰۲1 توســط مکس 
کلرمن شناســایی شــد، اما برای فهم دقیق جزئیات و نحوه نفوذ به هسته 
لینوکــس بــه مدت زمان بیشــتری نیاز بود و این مهم بتازگی محقق شــده 
اســت. این مشکل، هســته اصلی لینوکس که نسخه ۵.۸ آن است را تحت 
تأثیــر قــرار می دهــد. ایــن مشــکل در نســخه های قدیمی تــر لینوکس هم 
وجود دارد، ولی در برخی نســخه ها برطرف شــده اســت. این مشــکل پس 
از آن شناســایی شــد که برخی مشــتریان از اینکه امکان فشرده سازی لاگ 
فایل های دسترســی را از دست داده اند، اظهار نارضایتی کردند. همچنین 

تعدادی فایل  معیوب آسیب دیده نیز شناسایی شد.

تــا  می دهــد  اجــازه  کاربــران  بــه  جدیــد  فنــاوری  یــک 
موبایل هایشــان را در 9دقیقــه شــارژ کننــد. احتمــالاً این 

فناوری تا تابستان سال جاری میلادی آماده شود.
بــه گــزارش مهــر، بــا عرضــه گوشــی های بزرگ تر با 
وزن بیشــتر، باتــری دســتگاه ها نیــز بایــد بزرگتــر شــود. 
پیش بینی می شــود این فناوری به شــرکت ها کمک کند 
تــا موبایل هایی کوچک تر بــا قطر کمتر بســازند. فناوری 
مذکــور که امکان شــارژ ســریع دســتگاه بدون آســیب به 
باتــری را فراهــم می کنــد در کنگــره جهانــی موبایــل در 
بارســلونا رونمایی شــده است. این شــارژر توسط شرکت 
چینی اوپــو )بزرگتریــن تولیدکننده موبایل هوشــمند در 
جهان( و با همکاری وان پلاس و ویوو ساخته شده است.

اوپــو در حقیقــت از فنــاوری »Super Vooc« رونمایــی 
کــرده کــه بــا اســتفاده از ۲۴۰ وات برق شــارژ یــک باتری 
۴۵۰۰ میلی آمپری را ظرف 9دقیقه از یک به 1۰۰ درصد 
می رســاند. ســرعت شــارژ دســتگاه بــا نســخه 1۵۰ واتی 
فناوری 1۵دقیقه است. شارژ سریع و عمر طولانی باتری 
یکــی از نــکات مهمی اســت کــه در فروش دســتگاه های 
موبایــل تأثیــر دارد. در همین راســتا شــرکت های بزرگی 
ماننــد اپــل و یک شــرکت کــره ای مشــغول تقلیــد از این 
ایــن  هســتند.  بی ســیم  شــارژرهای  توســعه  و  نــوآوری 
دســتاورد فناوری بخصوص در طراحی آیفون تأثیرگذار 
است زیرا به دلیل افزایش اندازه باتری، وزن دستگاه های 
آیفون طی گذر زمان بیشــتر شــده اســت. از آنجا که برق 

زیاد ســبب می شــود باتری ها بیش از اندازه داغ شــوند و 
دستگاه آسیب ببیند، بیشتر گوشی ها از جمله آیفون 1۰تا 

۳۰ وات برق دریافت می کنند.

در پی دستور وزیر ارتباطات  و فناوری اطلاعات

ظرفیت جدید به پهنای باند اینترنت کشور افزوده شد

تولید انواع فیبرنوری و اتصالات خاص فیبرنوری پرسرعت 
1۲ تا 144 رشــته ای ســهم قابل توجهــی در بخش ارتباطات 
نــوری دارد و ایــن محصــول اکنــون در داخــل کشــور تولیــد 

می شود.
مهدی کاکایی رئیس هیأت مدیره شــرکت دانش بنیان 
ســومیکو درباره طراحی و تولید انــواع فیبرنوری و اتصالات 
خــاص فیبرنــوری پرســرعت گفت: با توســعه شــبکه تلفن 
و اینترنــت خانگــی مبتنی بر فیبرنوری، ســالانه بالغ بر 1۴۵ 
میلیــون قطعــه از انــواع محصــولات در بخــش ارتباطــات 
نــوری مــورد نیــاز اســت. بر همیــن اســاس، تــلاش کردیم 
تــا بــا تولیداتمــان، بخشــی از نیــاز کشــور را بــا محصــولات 

ایران ساخت تأمین کنیم.
کاکایی افزود: ســهم این شــرکت 1۰ تا 15 درصد نیاز بازار 
است، البته این میزان با توجه به برنامه های توسعه صنعت 

مخابرات و اپراتورهای همراه در نظر گرفته شده است.
ایــن فعال فنــاور بــه تولید اتصــالات خاص فیبــر نوری 
پرســرعت 1۲ تا 144 رشــته ای اشــاره کرد و ادامــه داد: مورد 
مصــرف و کاربرد این محصــول در صنایع اپتیک و در حوزه 
مخابــرات، انتقــال و مراکــز داده، صنایع نظامی پیشــرفته، 
راهبردی و همچنین نسل های شبکه ارتباطی موبایل است.
بــه گفتــه وی نمونــه خارجــی ایــن نــوع محصــولات، با 
قیمتی بســیار بالاتــر از تولید داخــل قابل خریداری اســت. 
نمونه ایران ســاخت محصــولات فیبر تاکنــون در حد تولید 
اتصالات 4 رشــته ای بوده و بیشتر از آن نمونه داخلی وجود 
نداشــت اما با توســعه فناوری بومــی و توانمندی در اتصال 
الیــاف نــوری بیش از 4 رشــته به طــور همزمــان که منحصر 
به این شــرکت دانش بنیان است، نســبت به سایر تولیدات 

مزیت رقابتی ایجاد شد.
کاکایی با اشــاره به اینکه این محصولات ۲5 تا ۳۰ درصد 
ارزان تــر از نمونــه خارجــی عرضه و براحتی در داخل کشــور 
تولید می شــود، گفت: بــا وجود آنکــه در زمان شــیوع کرونا، 
اکثر مشــاغل با کاهش تولید و تعدیل نیروی انسانی مواجه 

بودند شــرکت سومیکو توانست 
زمینه اشتغال را برای ۵۰ نفر به 
طور مستقیم و ۶۰ نفر به صورت 

غیرمستقیم ایجاد کند.
وی افــزود: برنامــه صــادرات 
محصــولات فیبــر نــوری تولیدی 
تأمیــن  از  پــس  شــرکت،  ایــن 
نیازهای اولیه کشور در برنامه های 
توسعه ای شرکت سومیکو است. 

اکثر کشــورهای پیرامونی ایران، نیازمنــد چنین محصولاتی 
هســتند که دارای قیمت مناسب و کیفیتی در حد استاندارد 

بین المللی باشند.
ایــن فعــال فنــاور بــا بیــان اینکه بــاور و ایمــان بــه توان 
مهندســی طراحــی و تولیــد داخلــی از طــرف متقاضیــان و 
حمایــت دولــت از شــرکت های خصوصــی لازمــه توســعه 
محصــولات دانش بنیان ایران ســاخت اســت ادامــه داد: با 
وجود هزینه های بالا در واحد مهندســی و تحقیق و توسعه، 
ایجــاد چترحمایــت از شــرکت های دانش بنیان بــرای توان 
نگهــداری نیــروی کار متخصص، تأمین اعتبار با نرخ ســود 
پاییــن و تنفــس لازم در پرداخت برای خرید ماشــین آلات 
تخصصی، از مهم ترین نیازهای فعالان زیست بوم نوآوری 

و فناوری است.

الیاف »ایران ساخت«
 به کمک توسعه ارتباطات نوری آمد

شارژ موبایل در ۹ دقیقه ممکن شد

دبیر شــورای عالــی و رئیــس مرکز ملی 
فضازی مجازی کشــور، دهمین سالگرد 
فرمان خردمندانه رهبر معظم انقلاب 
به منظور تأسیس شــورای عالی فضای 
مجــازی و مرکــز ملی فضای مجــازی را 

تبریک گفت.
ابوالحســن  »ایــران«،  گــزارش  بــه 
ســالروز  تبریــک  ضمــن  فیروزآبــادی 
تشکیل شورای عالی و مرکز ملی فضای 
مجــازی بــه تشــریح عملکرد این شــورا 
پرداخــت. در بخشــی از این پیــام آمده 
است: در این 1۰ سال که نهادی استوار به 
نام شورای عالی فضای مجازی در کشور 
شکل گرفت، توانست ازطریق دبیرخانه 
و مرکــز ملــی فضــای مجــازی در میــان 
سایر نهادهای جمهوری اسلامی، نقش 
برجســته ای را در حــوزه فضــای مجازی 
کشــور ایفا کنــد به نحوی که امــروز تمام 
دســتگاه ها و ســازمان ها در کشــور با این 
مرکز ارتباط مستمر داشته و کار مشترک 

انجام داده اند.
اقدامــات  مهم تریــن  فیروزآبــادی 
شــورای عالــی فضــای مجازی را شــبکه 
ملــی اطلاعــات دانســت و یادآورشــد: 
در ایــن رابطه حداقل ۳ ســند تفصیلی 
شــامل تعریف، تبییــن الزامات و ســند 
معمــاری شــبکه ملــی اطلاعات کشــور 
تصویب شده است. همچنین در رابطه 
بــا نظام پیشــگیری و مقابله بــا حوادث 
فضای مجازی نیزسندی مصوب شده و 
تقسیم کار ملی در کشــور صورت گرفته 
کــه نقش برجســته ای در مهــار حملات 
دو ســال اخیــر در حوزه فضــای مجازی 
کشــور داشــته اســت. از حملاتــی کــه در 
ســال جاری ملــت ایــران را مــورد هدف 
مســتقیم قــرار داد می توان به سیســتم 
راه آهن، بنادر و توزیع سوخت خودروها 
در کشــور اشــاره کــرد کــه در مواجهــه با 

تمامی ایــن حملات بســرعت اقدام به 
رفع عوارض شــد تا کمترین آسیب وارد 
شــود و امیدواریــم در حــوزه پیشــگیری 
چنان عمل کنیم که مشابه این حوادث 

به صفر برسد.
وی درباره ساماندهی پیام رسان های 
داخلــی نیز گفت: امروز پیام رســان های 
نســبتاً خــوب داخلی در کشــور فعالیت 
می کننــد کــه امیدواریــم هــر روز شــاهد 
اســتقلال بیشــتری در این حوزه باشیم. 
همچنین با استفاده از سند پیام رسان ها 
و تجــارب مرکز ملی فضــای مجازی در 
کشور، توانســتیم به دنبال بیماری کرونا 
و فراگیــری آن در جامعــه بــا کمــک و 
همراهــی همــراه اول و بنــا بــه ضرورت 
راه اندازی آموزش های مجازی، ســکوی 
شــاد را در کشــور راه انــدازی کــرده و بــا 
اصلاحات در یک پیام رسان داخلی، آن 
را تبدیل به یک ســکوی آموزشی جامع 
در کشــور کنیم تا نیازهای عاجل در این 

حوزه برطرف شود.
فیروزآبادی افزود: طی  دوسال اخیر 
به دنبــال پاندمــی کرونــا، ســند صیانت 
کــودکان و نوجوانــان بــه منظــور کاهش 
شــورای  در  کــودکان  حــوزه  در  آســیب 
عالــی فضای مجازی به تصویب رســید 

انتظامــی،  نیــروی  بیــن  کار  تقســیم  و 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، وزارت 
آموزش و پرورش و ســازمان بهزیســتی 
ســند  ایــن  در  گرفــت.  صــورت  کشــور 
دســتگاه های مرتبط جمهوری اسلامی 
فعال شــدند تا یک اکوسیستم و زیست 
بــوم ایمن و صیانت شــده برای کودکان 
و نوجوانان کشــور فراهم شود.در همین 
راســتا تقســیم کار در تمامی قوای کشور 

انجام شد.
به گفته وی، در شــورای عالی فضای 
استانداردســازی  نظــام  ســند  مجــازی 
تبادل اطلاعات بین دستگاهی طراحی 
شــد کــه ســاماندهی مبادلــه اطلاعــات 
الکترونیک بین دســتگاه های جمهوری 
را  مجریــه  و  قضائیــه  قــوه  در  اســلامی 
تســهیل می کنــد. در زمــان کرونــا ایــن 
مصوبــه بــا جدیــت بیشــتری اجرا شــد 
خدمــات  و  الکترونیکــی  ارتباطــات  تــا 
الکترونیکــی دولــت به مردم ارائه شــود 
تــا جایــی کــه بــرای اولیــن بــار بخــش 
خصوصی هم توانســت به صورت انبوه 
از امکانات سرویس های خدمت دولت 

الکترونیک استفاده کند.
بــا  افزایــش ســواد فضــای مجــازی 
تدابیــر شــورای عالــی فضای مجــازی و 

پیگیری هــای مرکز ملــی فضای مجازی 
با همکاری دستگاه ها، مدیریت حوادث 
در این فضا را بــرای جلوگیری از جرایم 
انبوه ممکن کــرد. با راه انــدازی رمز پویا 
توانســتیم از کلاهبرداری از حساب های 

بانکی جلوگیری کنیم.
آنچــه که مســلم اســت پیاده ســازی 
شــبکه ملی اطلاعات و خدمات پایه آن 
از اولویت های شورای عالی و مرکز ملی 
فضای مجازی است و بر آنیم تا در سال 
14۰1 نســبت بــه راه انــدازی بخش هــای 
دیگــر آن اقــدام کنیــم. مــا شــاهد رشــد 
ماهانــه 6 تا 7درصد ترافیک بین الملل 
در حــوزه اســتفاده از اینترنــت هســتیم 
کــه بخش عمــده ایــن ترافیــک مربوط 
به محتوایی اســت کــه مــردم، مولد آن 
روی شــبکه های اجتماعی و رسانه  های 
خارجی از قبیل اینســتاگرام و واتس اپ 
هستند. متأسفانه سرعت توسعه شبکه 
متناسب با سرعت توسعه بهره برداری 
نبــوده و شــاهد اختلالاتی در ایــن حوزه 
هستیم که دشمن از آن تعبیر به کاهش 
ســرعت اینترنــت می کنــد در حالــی که 
ســرعت نــه تنها کاهــش نیافتــه بلکه با 
رشــد منطقــی در حــال افزایش اســت. 
البته بعضاً ممکن اســت که رشــد بیش 
از حد در حالی که شبکه آمادگی نداشته 
باشد به ضد عمل کرده و شاهد ناکارآیی 
شــبکه در خدمت رســانی ارتباطی شود. 
در ایــن خصــوص مذاکراتــی بــا وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات انجــام 
شــده و وزیر محترم قول مســاعد دادند 
تــا بــا همــت مضاعــف درســال 14۰1 از 
طریق بودجه های مناسب برای توسعه 
شبکه و قرارداد اخیر شرکت زیرساخت، 
توســعه زمینی شــبکه ملی اطلاعات از 
میزان رشــد مصرف شبکه پیشی گرفته 

و مشکلات برطرف شود.

اولویت مرکز ملی فضای مجازی، پیاده سازی»شبکه ملی اطلاعات« است 
دبیر شورای عالی فضازی مجازی کشور :
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